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‘Productive Memories’, el 
projecte per a Els Rajolars
Serà redactat pels arquitectes Luis Bernardo Vaamonde, Ig-
nacio Burgos González i Ana Méndez Garzo. Pàgines 12 i 13

Els escolars han celebrat 
el dia de la No Violència
Els centres escolars van desenvolupar diverses activitats, en una 
jornada reivindicativa i molt participativa. Pàgina 16

Pàgina 3

Oliva acollirà 
l’etapa final del 
Ral·li de Falles de 
cotxes antics

Pàgina 19

Pepe Salazar: 
“Este govern 
actua com Juan 
Palomo”

Pàgines 8 i 9

Tornen les falles
Oliva tornarà a gaudir de les seues festes falleres. 
Ja han començat els actes previstos i es contempla 
que el 15 de març les diferents comissions falleres 
inicien la plantà dels seus monuments. Seran 
els projectats per a les festes de 2020 i que han 

estat guardats en un magatzem des de llavors. Els 
festejos, que culminaran amb la cremà el 19 de 
març, estan a expenses de possibles canvis, segons 
l’evolució que puga tindre la pandèmia en les 
pròximes dates.

S’instal·len
dotze punts 
d’acces gratuït 
Wifi a la ciutat

Pàgina 15

El Mig Any 
fester podria 
celebrar-se a la 
fi de març

Pàgina 5
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, febrer 20222

El col·legi El Rebollet i el CEIP Santa Anna, d’Oliva han 
preparat un homenatge molt especial a les seues aules 
per a celebrar el Dia de la Ràdio, que va tindre lloc el 
diumenge 13 de febrer.
El Col·legi El Rebollet Coop. Valenciana ha elaborat un 
collage, amb fotos del Taller de Ràdio que actualment 
s’està impartint a tots els centres educatius d’Oliva, de la 
mà de Toni Arribas, gerent de l’empresa Comunica Más 
Agencia, i amb la col·laboració de periodistes de tota la 
Safor.
Per la seua banda, el CEIP Santa Anna, ha creat un nou 
“Podcast” en el qual parla sobre la jornada de la PAU, tan 
important per al seu alumnat, ja que fa més d’ un any que 
estan fent “la seua ràdio”. Podeu escoltar-lo en el següent 
enllaç https://bit.ly/3uOEq7J .
La Regidoria d’Educació de l’Ajuntament d’Oliva, que 
encapçala la vicealcaldessa, Ana Morell, ha donat 
l’enhorabona als centres per aquestes iniciatives. 

Els centres educatius 
de la ciutat celebren 
el Dia de la ràdio
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SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81
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ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 17

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 18

� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 19

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 20

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 21

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 22

� Farmacia Galiano  962 85 15 21       Plaça Casa Alonso            oberta dia 23

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 24

� Farmacia Escrivà   96 285 05 83        C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 25

� Farmàcia Catalá   96 285 01 05        Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 26

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 27

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 28

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147
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S’HA PREPARAT UNA PROGRAMACIÓ ADEQUADA A L’ACTUAL SITUACIÓ SANITÀRIA

Tornen les Falles dos anys 
després de l’inici de la pandèmia
L a Federació de Falles d’Oliva 

que presideix Santiago Garcia i 
la regidoria de Festes de l’Ajun-

tament d’Oliva que dirigeix Yolanda 
Navarro, han treballat els darrers me-
sos per tal que torne la festa fallera a 
la ciutat dos anys després de l’inici de 
la pandèmia, amb una programació 
adequada a les condicions sanitàries 
actuals, perquè la situació encara està 
un poc complicada.

Els actes arrancaren el passat mes 
de gener amb les finals de cartes al 
Centre Polivalent i les finals de Pilota 
Valenciana al Trinquet d’Oliva el diu-
menge dia 6 de febrer, amb la parti-
cipació de les set comissions falleres 

de la ciutat.
El dissabte dia 19 de febrer, el 

Centre Polivalent serà el centre de la 
presentació conjunta de totes les co-
missions falleres amb imposició de 
bandes, un acte únic, que no s’havia 
fet mai entre totes les falles d’Oliva ac-
tuant de mantenidor el director gene-
ral de l’institut valencià d’estadística i 
exalcalde d’Oliva, David González.

CONCURS DE PAELLES
El dissabte dia 26 de febrer és la jor-

nada marcada per al tradicional Con-
curs de Paelles al Parc de l’Estació i la 
Crida Fallera que farà la Fallera Major 
d’Oliva Elia Sanchis de la comissió de 

la falla A.C. Falla Barri Sant Francesc.
Per al divendres 4 de març està 

previst la “Nit d’Albades” a la Fallera 
Major d’Oliva i cort d’honor i el dia 
següent, dissabte 5 la celebració de la 
Nit del Faller amb la participació de 
totes les comissions falleres.

Les diferents comissions falleres 
d’Oliva plantaran els monuments 
que tenien previst plantar el passat 
any 2020 amb els respectius artistes 
fallers i que estaven tots guardats a 
un magatzem llogat per l’Ajuntament 
d’Oliva des del començament de la 
pandèmia. Les falleres majors seran 
les que hi havia previstes en aquell 
moment i els llibrets també.

PROGRAMACIÓ DELS DIES FALLERS
(A expenses de posibles canvis)

� 15-16 de març.  Plantà Oficial dels Monuments Fallers a Oliva
� Dia 16, a les 17 h. Cercavila formal de la Fallera Major d’Oliva i la seua 
Cort d’Honor
� Dia 17, 09.00 h. Visita del Jurat als Monuments Fallers
14 h. Primera Mascletada al Parc de l’Estació
17,30 h. Ofrena de Flors i lliurament de Premis a la Plaça del Convent del 
Rebollet
� Dia 18, 14,00 h. Segona Mascletada al Parc de l’Estació
� Dia 19, 11,30 h. Missa a Sant Josep
14,00 h. Tercera Mascletada al Parc de l’Estació
21,00 h. Cremà oficial de les Falles Infantils                                                                                                                                        
23,00 h. Cremà oficial de totes les Falles Grans.                                                                                                                                           
                             

Falla Barri Sant Francesc. Falla de la Mar. Falla Casa d’Alonso.

Falla Conservatori. Falla Institut. Falla L’Estació. Falla Pensat i fet. 
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L’EMPRESA QUE GESTIONA LA FINCA ESTÀ CULTIVANT 76,55 HECTÀREES D’ARRÒS DE LES VARIETATS BOMBA I BOMBÓ

Torna a cultivar-se arròs al 
terme municipal d’Oliva
L a Marjal de Pego-Oliva fou el marc d’importants 

transformacions agràries a partir del segle XVIII . 
La insuficient producció de cereals a la Comuni-

tat Valenciana, que devien ser importats d’altres zones 
com Castella o Aragó va impulsar el cultiu de l’arròs a 
la nostra zona.

Amb aquest cultiu, també es va afavorir l’expansió 
del paludisme, que afectava les poblacions més pròxi-
mes per les temudes febres terciàries. Però a poc a poc 
entre finals del segle XIX i principis del segle XX es van 
guanyar altres terrenys a la zona humida per al cultiu 
del taronger, que era un cultiu més rendible.

Així i tot, hi ha constància que es va fer arròs al Parc 
Natural de la Marjal Pego-Oliva fins als anys 60 del se-
gle XX i els treballadors del camp compaginaven els 
treballs a la Safor amb altres zones com l’Albufera i el 
Delta de l’Ebre.

Amb la declaració en 1.994 del Parc Natural de la 
Marjal Pego Oliva un grup de llauradors de Pego van 
decidir, uns anys després començar a tornar a plantar 
l’arròs de la varietat Bomba. Des de l’any 2014 gràcies 
als treballs de Pego Natura s’ha recuperat una varietat 
antiga com és la del Bombó que havia tingut el seu zenit 
a finals del segle XIX i té millor qualitat gastronòmica 
segons els entesos.

Des de fa uns anys l’empresa que gestiona la Finca del 
Rosario al terme municipal d’Oliva està cultivant 76,55 
hectàrees (916 fanecades) d’arròs de la varietat bomba 
i de la varietat bombó, sent aquesta l’única producció 
arrossera d’aquestes dimensions al nostre terme muni-
cipal i en una finca totalment ecològica. Arròs, en la Finca del Rosario. 

Visita a la Finca del Rosario
El regidor delegat d’Agricultura, Miquel Doménech, juntament amb l’oliver Vicent 
Faro, president del CAECV(Comité d’Agricultura Ecològica de la Comunitat Valenciana), 
Hector Carrió, actual redactor del pla estratègic agrícola d’Oliva i Vicent Dominguis, 
gerent de Pego Natura, han visitat recentment la finca Rincón de Rosario, en la marjal 
Pego-Oliva, on Francisco Ruiz de la Torre, gerent de la finca, els va traslladar tot l’esforç 
i treball que fan i els va ensenyar les instal·lacions.
La finca Rincón de Rosario té més de 2.000 fanecades, on fonamentalment han 
substituït el cultiu de cítrics per arròs per a continuar amb l’harmonia entre cultius i 
ocells. Actualment, s’està cultivant diverses varietats d’arròs ecològic, apostant així per 
la sostenibilitat, la cura amb el medi ambient i potenciant la biodiversitat del paratge 
natural.
“Amb aquesta visita i amb la cordialitat i amabilitat de Francisco, hem pogut comprovar 
de primera mà com treballen la terra i com l’esforç i la tasca diària per a continuar 
avant amb una tradició de moltes generacions, està donant grans fruits. És una gran 
tasca que hem de secundar i continuar treballant i potenciar perquè siga valorat i 
recompensat en un futur” ha assegurat Miquel Doménech.
Per a concloure, el regidor d’Agricultura ha destacat que “s’està definint el camí per a 
aconseguir una agricultura sostenible i de futur en el nostre municipi. Sabem que és un 
camí dur i difícil però hem de continuar treballant pel benefici de la nostra agricultura i 
els nostres agricultors i agricultores”.

Un moment de la visita a la Finca del Rosario. 
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ES BARALLA QUE EL MIG ANY ES PUGA CELEBRAR ENTRE LES FESTES DE FALLES I SETMANA SANTA

Els festers decideixen ajornar 
el Mig Any de moros i cristians

L a Federació de Moros i Cristians 
d’Oliva va celebrar el dimecres 
2 de febrer una important as-

semblea a la Casa de la Festa amb la 
participació dels Presidents de totes 
les onze filades. Allí es va prendre la 
decisió oficial, encara que recollint 
el sentir de tots els festers i festeres, 
d’ajornar les dates de celebració del 
Mig Any, habitualment entre el primer 
cap de setmana de febrer el sopar de 
germanor i presentació de càrrecs 
i el segon diumenge el tradicional 
Concurs de Putxeros a la Plaça Joan 

Celebració del Mig Any, en la plaça del Convent. 

Baptista Escrivà, al costat del Mercat 
Municipal, però enguany, igual com 
l’any passat, la situació és molt com-
plicada.

Perquè prèviament s’havia llançat 
una consulta popular a tots els festers 
i festeres perquè votaren si les festes 
es celebraven en les dates previstes 
o s’ajornaven, degut a la situació de 
la pandèmia en eixe moment en la 
ciutat. Les xifres oficials eren que hi 
havia encara 1.111 persones infecta-
des per la Covid-19 a aquesta localitat 
de la Safor.

De fet la decisió presa en el comu-
nicat oficial és la següent: “Davant la 
situació de greu crisi sanitària, la Fe-
deració de Moros i Cristians d’Oliva 
informa que, reunits els presidents/
es de les onze filades el dimecres 2 de 
febrer de 2022, s’ha decidit ajornar 
els actes del Mig Any Fester de 2022.

El concurs de putxeros del Mig Any 
Fester de 2022 estava previst per al 
12 de febrer, el segon cap de setma-
na, com és tradició. Però, les previ-
sions epidemiològiques continuen 
sent adverses, el que fa que no siga 
convenient realitzar cap acte públic 
d’aquestes característiques.

La Junta de la FMICO lamenta ha-
ver de fer novament un comunicat 
d’ajornament d’actes festers, però 
hem d’estar a l’altura de les circum-
stàncies i obrar a consciència. El 
col·lectiu fester dels Moros i Cristians 
d’Oliva hem de ser exemplars amb el 

compliment estricte de les recomana-
cions sanitàries que les administra-
cions dicten.

Enviem una forta abraçada als 
càrrecs festers i filades capitanes, 
Masers i Taifes, i a tots els festers i 
festeres d’Oliva. També, volem enviar 

el nostre suport a totes aquelles per-
sones que, a causa de la Covid, viuen 
moments difícils.

És el temps de la responsabilitat. Ja 
estem més prop de poder tornar a ce-
lebrar les Festes de Moros i Cristians 
d’Oliva”

A FINALS DE MARÇ
Es baralla que el Mig Any es puga 

celebrar entre les festes de Falles i 
Setmana Santa, és a dir, entre finals 
del mes de març i les primeres set-
manes d’abril, si la incidència de la 
pandèmia ho permet. Es faria un acte 
semblant al del tradicional Concurs 
de Putxeros , però hi resta concre-
tar-ho segons fonts de la Federació. 
El que no es faria és el tradicional 
Sopar de Germanor i Presentació 
de Càrrecs, ja que els càrrecs foren 
presentats el passat any 2.000 i con-
tinuen sent els mateixos: pels Masers 
al bàndol cristià la capitana Rosana 
Lloret i l’ambaixadora Cristina Ureña. 
Pels moros la Filà Taifes tindrà com 
a capitana a Susana Ferrer i com am-
baixador a Juan Manuel Aracil Portes. 
L’abanderat de la Federació és Gui-
llem Martínez Sendra.

“La FMICO 
lamenta haver 
de fer novament 
un comunicat 
d’ajornament 
d’actes festers, 
però hem d’estar 
a l’altura de les 
circumstàncies”

El tradicional concurs de Putxeros se celebra durant el Mig Any
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INCLOU UN TRAÇAT PER A CICLISTES I VIANANTS

Les obres de millora de la CV-60 
entre Piles i Oliva duraran set mesos
L a Diputació de València h licitat les obres 

de la CV-670, i han estat adjudicades a la 
UTE “Guerola Áridos y Hormigones S.L.U. 

- Asfaltecno Obras y Servicios, S.A.”, per valor 
d’1.717.497,62 euros, sobre una base de licitació 
d’1.891.517,21 euros, segons consta en la Plata-
forma de Contractació Pública de l’Estat.

L’Ajuntament d’Oliva va cedir, la darrera setmana 
de gener, el Centre Polivalent per a la signatura de 
les actes d’expropiacions de les persones propie-
tàries afectades per l’ampliació de la plataforma 
de la CV-670.

L’alcaldessa, Yolanda Balaguer , va presenciar 
la signatura dels documents que donaran pas a 
l’acta de replanteig, i posteriorment a l’inici de 
les obres per a millorar la carretera Oliva-Piles. 
“Aquesta ampliació millorarà considerablement la 
mobilitat interurbana i la seguretat. A més, aquest 
últim pas és el resultat de molts anys de gestions i 
molt d’esforç per dur endavant un projecte que va 
començar en 2009 i que ha hagut de superar molts 
obstacles i dificultats.” Assegurava l’alcaldessa.

UN TRAM DE 1,3 QUILÒMETRES
El tram sobre el qual actuarà l’àrea provincial 

de Carreteres té una longitud de 1.375 metres, la 
distància que separa els nuclis urbans de Piles i 
Oliva, a la comarca de La Safor. L’obra tindrà un 
termini d’execució estimat de 7 mesos i inclou un 
traçat per a ciclistes i vianants, en la línia de pro-
jectes que aposten per la mobilitat sostenible que 
incentiva la Diputació.

En paraules del vicepresident i responsable de 
Carreteres, Rafa Garcia, “aquesta actuació dóna 
resposta a la problemàtica de funcionalitat i se-
guretat viària que presenta aquesta via en un punt 
concret que afecta principalment les veïnes i veïns 
de Piles i Oliva, així com a la resta de municipis de 
l’entorn”. El diputat explica que el tram objecte 
de l’obra “discorre entre la glorieta de Piles i la 
d’Oliva, un traçat molt transitat que requereix mi-

Firmes de les expropiacions dels terrenys per a les obres de la carretera entre Oliva i Piles. 

De març de 2017 endavant. El temps transcorre-
gut des de la redacció del projecte original i les 
dificultats i inviabilitat d’executar les obres sense 
atendre la petició d’estudi del Servei d’Ordenació 
del Territori, feien necessari l’actualització de l’es-
mentat projecte. És per això que la Diputació de 
València procedeix a contractar els serveis d’ac-
tualització, i amb data 14 de setembre 2017 s’ad-
judica a IDOM. Aprofitant l’actualització, l’alcalde 
sol·licita al diputat de Carreteres que s’incloga un 
carril bici (va ser quan la diputació va anunciar un 
pla per fer carrils bici en les carreteres de la seua 
competència).

De finals de 2017 a finals de 2018. Tenen lloc un 
seguit de reunions, amb els tràmits administratius 
corresponents, entre els tècnics de l’àrea de Carre-
teres i tècnics de la Conselleria, amb tècnics dels 
ajuntaments d’Oliva i de Piles, amb tècnics de la 
Confederació Hidrogràfica del Xúquer, etc.

3 de juliol de 2019. Finalment, el BOP publica 
l’anunci de la informació pública del Projecte de 
Construcció d’Ampliació de plataforma des de Pi-
les a Oliva a la CV-670 (signat pel diputat de Carre-
teres el 13 de juny de 2019).

8 de setembre de 2020. El Butlletí Oficial de la 
Província de València, amb rectificació d’errors 
el 9 de setembre, publica la relació de béns i drets 
afectats per les obres del projecte: “AC-514 A. Am-
pliació de plataforma des de Piles a Oliva en la CV-
670 de Gandia a Oliva”.

11 de novembre de 2020. La Diputació de Valèn-
cia informa de la publicació en el BOP de la lici-
tació de les obres per a millorar la seguretat en la 
CV-670 de Gandia a Oliva, en concret en el tram 
d’1,3 quilòmetres que connecta Piles i Oliva amb 
una inversió d’1.890.000 euros.

3 d’agost de 2021. La Diputació informa de 
l’adjudicació de les obres de la CV-670 a l’UTE 
formada per Guerola Àridos i Hormigones As-
faltecno Obras y Servicios per un muntant final 
d’1.717.497,62 euros.

llores urgents i que permetrà també habilitar una 
via segura per a vianants i ciclistes, incrementant la 
xarxa ciclopeatonal a la comarca”.

Aquesta actuació pretén ampliar la carretera fins 
als 15 metres, introduint vorals als laterals, la mi-
llora dels radis de gir a les corbes del traçat, la 
millora de la connexió amb la rodona d’Oliva i la 
millora substancial del drenatge de l’aigua contra 
inundacions. A més, comptarà amb la construcció 
d’un vial de servei al marge esquerre de la carrete-
ra, per evitar els accessos directes i la construcció 
d’un carril bici.

ANTECEDENTS
Abril de 2009. Es va aprovar definitivament el 

Projecte de Construcció d’Ampliació de plataforma 
des de Piles a Oliva a la CV-670, redactat per l’em-
presa IDOM. El projecte no es va sotmetre a infor-
mació pública ni tampoc es van licitar les obres.

Juny de 2015. A conseqüència de les gestions 
del govern de l’Ajuntament d’Oliva, la Diputació 
de València torna a impulsar el projecte. És per 
això que l’àrea de carreteres va sol·licitar informe 
al Servei d’Ordenació del Territori de la Conselle-

ria d’Habitatge, Obres Públiques i Vertebració del 
Territori sobre si l’actuació prevista estava afectada 
per risc d’inundació. Ja que amb l’actualització del 
PATRICOVA, publicat en 2013 i aprovat definitiva-
ment en 2015, es requeria informe preceptiu.

Juliol de 2015. L’oficina PATRICOVA informa que 
l’actuació es trobava afectada per risc d’inundació 
i requereix, a l’efecte de continuar la tramitació 
administrativa en matèria de risc d’inundacions, 
l’elaboració d’un estudi d’inundabilitat sobre el 
risc d’inundació i la seua afecció sobre l’actuació.

2016 – març de 2017. A petició de l’Ajuntament 
d’Oliva, tenen lloc una sèrie de reunions de treball 
entre els tècnics de l’àrea de Carreteres de la Dipu-
tació i la Conselleria (PATRICOVA). En elles, prin-
cipalment, es varen tractar les qüestions següents: 
1. Dades de cabals que discorren per l’àmbit de la 
carretera segons el Sistema Nacional de Cartografia 
de Zones Inundables del Ministeri d’Agricultura, 
Pesca, Alimentació i Medi Ambient. 2. Càlcul de la 
capacitat hidràulica del marc de desguàs del ba-
rranc de la Font que discorre pel nucli urbà d’Oli-
va. 3. Dimensionament de les Obres de Drenatge 
Transversal del projecte per al cabal restant.

Plànol del tram en el qual es realitzaran les obres.
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Pepe Salazar és regidor d’Oliva des de fa molts anys, primer amb la formació política 
que va crear Gent d’Oliva i ara integrat al partit de Ciutadans en el que tenía molta 

simpatía amb l’anterior líder de la formació, Albert Ribera. Ha format part del govern 
municipal en anteriors legislatures i ha tingut diverses responssabilitats.

PEPE SALAZAR, PORTAVEU DE CIUTADANS 

Pepe Salazar, regidor de Ciutadans. 

– Quina valoració personal fa 
del que portem de legislatura a 
Oliva?

– Sinzerament, m’agradria poder 
dir que s’estan fent les coses bé, però 
malauradament, a apenes 15 mesos 
perquè acabe esta legislatura, el dia a 
dia i la realitat municipal ens diu que 
no és així,  i que a pesar de la seua 
abultada nòmina, este govern muni-
cipal de Compromís i PSOE -el més 
car de la història d’Oliva, en el que 
10 dels 11 regidors que el composen 
disfruten de dedicació exclusiva, és 
dir, a temps complet per a gestionar, 
a més de 4 assessors de partit i dos 
secretaris de grup al seu servici, tots 
a jornada completa- no ha sigut capaç 
de solventar els problemes i neces-
sitats de l’Oliva real, tot i que estos 
“governants” s’han trobat un ajun-
tament amb una situació econòmica 
totalment sanejada, en gran part grà-
cies a la gestió responsable dels que 
governàrem la legislatura passada, i 
també a l’esforç dels contribuents que 
fórem capaços de liquidar 10 milions 
d’euros de deute bancari pendent, a 
més de deixar  les arques municipals 
amb un saldo possitiu de més de 5 
milions d’euros. Bé, ni en eixes con-
dicions econòmiques tan favorables, 
ni tampoc amb una regla de despesa 
que els limitara la mateixa,  este go-
vern no ha sigut capaç de solventar 
les necessitats i els problemes que la 

gent continuament ve demandant (la 
majoria d’estos problemes creats i 
no solventats per governs i alcaldes 
del Psoe i Compromís durant els úl-
tims 18 anys), ni tampoc sentar les 
bases per dotar a Oliva dels servicis 
i infraestructures necessaris perqué 
la nostra ciutat s’erigisca com un 
referent i exemple de modernitat i 
gestió, no sols ací a la comarca sinò 
també fora d’ella. Este govern de con-
viniència, el del pacte, segons deien 
“a canvi de no res”, ha estat més 
preocupat de repartir-se les cadires i 
buscar acomodament a l’exalcalde en 
València, a més de mirar-se de reull, 
entre els dos socis, per vore cóm li 
resta votants un partit a l’altre, que en 
solventar els problemes actuals i en 
sentar les bases d’una Oliva de futur. 
Tot i ser conscient de les dificultats 
afegides, com a conseqüència de la 
situació pandèmica que ens està to-
cant viure, però això no deu servir-li 
d’excusa a este govern donat que esta 
mateixa situació sanitària l’estan pa-
tint tots els pobles i la majoria d’ells 
sí que han sigut capaços de gestio-
nar-la amb solvència a més sense 
pujar impostos, tot el contrari que el 
govern municipal que tenim.

– Quines coses valoraria posi-
tivament i quines creu que són 
les mes negatives?

– Com a positives destacaria la 

bona predisposició, des del primer 
moment, que hem tingut des de l’opo-
sició per a sentar-nos amb el govern 
per a col·laborar i aportar idees i tre-
ball per solventar, de la millor mane-
ra possible, els problemes i dificultats 
sobrevingudes com a conseqüència 
de la pandèmia. En este sentit, des de 
Ciutadans li oferírem la mà al govern 
municipal aportant propostes per 
solventar i/o aminorar les dificultats 
sanitàries i econòmiques derivades 
del moment en famílies, autònoms, 
comerç i PIMEs, però malauradment 
la majoria d’estes propostes han cai-
gut en sac trencat. No és d’estranyar 
d’un govern que en cap moment ha 
tingut la voluntat de sentar-se amb 
els grups de l’oposició per arribar 
acords i consensos. Este govern de 
Compromís-PSOE, fins ara ha desta-
cat per la manca de talant democràtic 
i la nul·la voluntat a l’hora d’arribar 
a acords amb l’oposició. Sempre han 
actuat com Juan Palomo… ”yo me lo 
guiso yo me lo como”.

– Què hauria canviat vosté al 
respecte?

– El primer que havera fet, en una si-
tuació excepcional com esta,  és crear 
un espècie de comité d’emergència on 
tots els grups municipals estigueren 
en ell representats, també els tècnics 
municipals dels departaments més re-
lacionats en esta situació sanitària, a 

de sol·lucionar les necessitats més 
urgents de la nostra ciutat, perquè 
en el moment que econòmicament 
estes inversions foren possibles ser 
dutes a terme, parle per exemple 
de la sol·lució a la manca d’aparca-
ments al casc antic, el Centre Social 
de la platja, a la millora de l’Hort 
de la Bosca, l’adequació del Passeig 
Joan Fuster, el de la Mitja Galta, tots 
ells exposats i explicats al públic per 
a que aportaren idees per la millora 
d’estos projectes. I bé, en esta legisla-
tura el govern municipal ha movilitzat 
més de 8 milions d’euros, gràcies a la 

més de representants de les principals 
associacions com ACCO, Gastroliva, 
Mercat Municipal, AVA, Promotors i 
Constructors, Autònoms APROA, Em-
presaris del Brosquil, així com també 
de les principals entitats festeres del 
poble, amb la finalitat de que, entre 
tots, poder arribar a decisions el més 
certeres i consensuades possible, a 
més de sumar esforços,  epecialment a 
l’hora d’elaborar i aplicar un protocol  
sanitari  que en cap moment el govern 
va mostrar la més mínima intenció de 
tindre en compte l’opinió de l’oposi-
ció. Prova d’esta falta de diàleg, per 
part del govern,  és la tardança en do-
nar ajudes directes i les complicacions 
en l’aplicació del Pla Resistir que ha fet 
que es pergueren més de 200.000 eu-
ros en ajudes per als damnificats, algo 
totalment intolerable.

– Creu vosté que ha d’haver 
un “pacte de ciutat” sobre al-
guns temes fonamentals per 
Oliva?

– Per suposat que sí, entre tots hem 
d’aportar idees i visions diferents del 
que considerem prioritari i necessa-
ri per a Oliva, especialment en tots 
aquells projectes que trascendixen, 
d’una legislatura a un altra, des de 
que s’inicien fins a que s’acaben. Re-
corde, en este sentit, que en la legis-
latura passada vàrem fer una sèrie de 
memòries valorades amb la finalitat 

“Este govern 
actua com Juan 
Palomo: yo me 
lo guiso, yo me 
lo como”
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Pepe Salazar, regidor de Ciutadans. 

costat un bon transport públic d’auto-
busos, molt important és la connexió 
inter-platges, acabar l’avinguda De-
metrio Pi, millorar les vies d’accessos 
a les platges com el camí Aigüa Blan-
ca, el de la Mar, amb rodona inclosa 
a l’altura del club de Tenis.  Conectar 
Piles amb Oliva mitjançant un pont, 
projecte que el treballàrem molt en la 
legislatura passada, sense oblidar la 
connexió de les platges del sud amb 
les de La Marina a través d’un pont 
sota el riu Molinell. La Presa del Galli-
nera, la nova EDAR, el nou Centre de 
Salut de Sant Francesc, la remodela-

bancs, i es didica a gastar “disparant 
amb polvora de rei” sense previsió ni 
control de res, l’últim exemple del 
que estic diguent és la destrucció i 
nova construcció del parc de l’avin-
guda de València, total per a eliminar 
un forat i llavar-li la cara a dita plaça 
s’han gastat quasi mig milió d’euros, 
algo totalment inaudit. Al final,  com 
per a este govern sempre paga el po-
ble, i des de que governen estos dos 
partits….. a pujar  impostos s’ha dit.

– Vosté ha gestionat el depar-
tament de festes diversos anys, 
quins canvis creu que són ne-
cessàris respecte a les festes a 
Oliva?

– Salvant esta situació pandèmica, 
les festes a Oliva disfruten d’una 
magnifica salut, no obstant som un 
poble dels més festers que hi han al 
llarg i ample de la Comunitat Valen-
ciana, on els nostres veïns i veïnes 
s’involucren i participen massiva-
ment en totes les festes. El que hi 
ha que tindre és molta imaginació i 
dedicar-li molt de treball  a les ma-
teixes. Jo estic especialment satis-
fet d’haver aconseguit, entre altres 
qüestions,  durant els quatre anys al 
capdavant del departament de Festes, 
el fet d’haver revitalitzat i recuperat 
la Fira i Festes d’Oliva,  sense deixar 
de costat a la resta de col·lectius 
festers del nostre poble. Durant este 
temps vaig aconseguir que no sols la 
gent d’Oliva disfrutara massivament 
de la mateixa, sinò també que la Fira 
i Festes es convertira en tot un refe-
rent festiu per a la  gent de fora. Cal 
tindre en compte no sols l’aspecte 
lúdic com a part principal, també  
les festes són una part del motor 
de l’economia que generen, creen i 
mantenen molts llocs de treball. Per 
tant, més que canvis, jo diria ...ima-
ginació, treball i més treball.

– Finalment, es rumoreja que 
en la propera legislatura po-
dria tornar la formació local 
Gent d’Oliva a presentar-se a 
les eleccions. Què pot dir-nos 
al respecte com a promotor 
d’esta formació política?

– És un rumor més dels que corren 
per Oliva, és normal, donat que  en 
la legislatura passada, com a part del 
govern, férem una molt bona gestió 
en departaments de la complexitat i 
importància com el de Festes i els de 
Comerç, Mercat i Consum, almenys 
així m’ho ha transmitit molta gent 
d’Oliva.

“Estic satisfet d’haver 
aconseguit, durant 
els quatre anys 
al capdavant del 
departament de Festes, 
el fet d’haver revitalitzat 
i recuperat la Fira i 
Festes d’Oliva”

ción integral del Teatre Olimpia (sen-
se descartar la possibilitat de fer-lo 
nou, depenent dels costos i l’idoneitat 
d’una cosa o l’altra), acabar el Centre 
Olivense, etc. Com pots vore queda 
molt per fer.

– Es necessària una reforma 
del Pla General d’Ordenació Ur-
bana?

– Pense que sí, tingues  en compte 
que este Pla General data de 1982, 
per tant, enguany cumplirà 40 anys. 
Durant tot este temps, les necessitats 
vials, urbanistiques, ambientals, so-
cials i econòmiques de la nostra ciu-
tat han anat canviant. El govern actual 
aposta per anar fent modificacions 
puntuals del mateix i no per un nou, 
la qual cosa provoca que la tramita-
ció per solucionar qualsevol d’estes 
necessitats acaben eternitzan-se al 
destinar molt de temps a dites mo-
dificacions. Compromís i Psoe estan 
demostrant que no tenen una planifi-
cació clara de cóm volen que siga la 
Oliva del futur.  Malauradament eixa 
falta de previsió fa que Oliva estiga 
parada en el temps i que tinga que 
funcionar moltes vegades a “bot  de 
mata” en moltes d’estes qüestions, i el 
que és pitjor, que no acabe d’alçar el 
vol del progrés i la modernitat.

– La gestió dels parcs i jardins 
a Oliva sempre ha estat qües-
tionada, vosté seria partidari 
d’una gestió per una empresa 
privada o que segueixca públi-
ca?

– Més que dirimir entre que és mi-
llor si una gestió pública o privada, jo 
em centraria més en demanar sentit 
comú i raciocini a l’hora de gestionar 
i d’administrar els diners públics, no 
pot ser que este govern actue i funcio-
ne sense cap d’estes dos premisses, ni 
en esta ni en cap altra faceta munici-
pal, per a ells sols importa el resultat 
publicitari immediat de la foto. A vo-
re, quin sentit té invertir un montant 
econòmic elevat en la construcció o/i 
remodelació de nous parcs i jardins 
quan no eres capaç de mantindre en 
idònies condicions els que ja tens? 
Tots sabem que un dels principals 
problemes que té este ajuntament 
és el de la falta de manteniment  del 
que ja té, és esta una forma clara de 
balafiar els diners públics, fer-ne de 
nous quan els que ja existixen no eres 
capaç de mantindre’ls en les millors 
condicions. Però tornem al de sem-
pre, este govern s’ha trobat la vidriola 
plena de diners i sense deutes amb els 

bona gestió econòmica que férem en 
l’anterior legislatura, i no han tingut 
en compte cap d’estos projectes de 
ciutat, i ni tampoc l’opinió dels grups 
de l’oposició. S’han dedicat a balafiar 
els diners públics sense cap previsió 
ni planificació, ni tampoc han donat 
participació ni han demanat opinió 
als veïns i veïnes d’Oliva.

-Quines infraestructures són 
les més necessàries a hores 
d’ara per al futur de la ciutat?

– Sense cap dubte el tren, i no el 
tranvia com ara demanen des d’una 

part del govern municipal, cal re-
cordar que estem davant d’una vella 
reivindicació històrica en la que sem-
pre hem anat tots el partits de la mà, 
i que ara, sorprenentment,  el Psoe 
se’n baixa del tren, trencant eixa unió 
que sempre ha existit a l’hora de rei-
vindicar les grans infraestructures, 
com per exemple l’Enllaç Sud que 
està a punt de fer-se realitat al llarg 
d’enguany, gràcies a la reivindicació 
constant durant molts anys i, espe-
cialment, a la unió de tots els partits 
polítics i la societat civil… sempre 
la unió fa la força. Sense deixar de 

“S’han dedicat a 
balafiar els diners 
públics sense cap 
previsió ni planificació, 
ni tampoc han donat 
participació ni han 
demanat opinió als 
veïns i veïnes d’Oliva”
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Diputació millora la seguretat de la 
CV-683 entre Font d’en Carròs i Oliva

Vicent Morell, vicepresident de la Comunitat de Regants, Yolanda Balaguer alcaldessa d’Oliva i Miquel Doménech, regidor d’agricultura, durant la visita.

La Diputació de València ha finalit-
zat les obres de millora en la CV-
683, que unix dos municipis de la 

Safor, Beniarjó i Oliva, per la Font d’en 
Carròs. La intervenció en este tram ha 
suposat una inversió de poc més de 
570.000 euros, amb la qual s’ha am-
pliat la superfície i millorat el traçat 
de les corbes, dotant-les d’un major 
ràdio.

Segons el diputat de Carreteres, Rafa 
García, “amb esta actuació s’ha millo-
rat la seguretat en un tram d’especial 
perillositat i accidentalitat” i ha des-
tacat “la implicació i col·laboració de 
l’Ajuntament de la Font d’en Carròs”.

Així mateix, Rafa García ha afirmat 
que “una vegada eliminada la zona de 
major perillositat, l’àrea de Carreteres 
té com a objectiu iniciar la redacció 
del projecte per a la remodelació inte-
gral d’esta via”.

4.000 VEHICLES DIARIS
Els treballs, que s’han dut a terme 

entre els punts quilomètrics 4,350 i 
4,600 de la CV-683, es van iniciar fa sis 
mesos a causa dels importants proble-
mes de seguretat per l’important tràn-
sit de vehicles que suporta, que arriba 
als 4.000 vehicles diaris, especialment 

durant els mesos d’estiu. 
Així mateix, el vial mostrava defi-

cients característiques geomètriques, 
amb amples de plataforma insuficients 
i corbes amb un radi molt tancat.

Les obres suposen una millora del 
traçat en un tram que resultava es-
pecialment perillós, i que suposa la 
primera fase per al condicionament 
i millora de la totalitat del tram de la 

carretera.
La intervenció en este segment de la 

CV-683, amb un termini d’execució 
de sis mesos, ha tingut en compte la 
modificació de les corbes millorant 
el seu traçat i proporcionant-los un 
major ràdio, al mateix temps que s’ha 
ampliat la superfície del vial, dotant-lo 
de dos carrils de 3,25 metres i vorals 
d’1 metre. 

Els treballs s’han completat amb mi-
llores en el sistema de drenatge i amb 
la senyalització, abalisament i col·lo-
cació de sistemes de contenció de ve-
hicles.

L’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Bala-
guer,  el regidor d’Obres i Serveis, Mi-
quel Doménech i el vicepresident de 
la Comunitat de Regants, Vicent Mo-
rell, han comprovat les millores de la 

carretera i han informat que mentre 
es regule el flux de la circulació de la 
CV-683 es mantindrà el sentit únic del 
camí vell de Gandia i el camí vell de 
Xàtiva. “Ens tornarem a reunir amb els 
responsables de les altres poblacions 
per valorar la senyalística d’aquests ca-
mins, tenint en compte el sector agrari 
afectat i la seguretat ciutadana de l’ac-
cés a l’AP7” ha afegit Balaguer.

LA INTERVENCIÓ EN ESTE TRAM HA SUPOSAT UNA INVERSIÓ DE POC MÉS DE 570.000 EUROS

Tota Oliva coneixeria la teua botiga

Si vols anunciar-te: 673 575 832
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Creu Roja enceta una 
campanya de recollida d’aliments 

Banc d’aliments de Creu Roja. 

Creu Roja d’Oliva enceta una 
campanya de recollida d’aliments 
no peribles, sota el lema “#Kilos 
de Solidaritat”. En l’actualitat més 
de 250 families depenen del Banc 
d’aliments a la ciutat. Ens trobem 
davant de la crisi sanitària més 
gran de la història i esta situació 
dificulta la busca d’ocupació i tin-
dre una vida digna. Moltes families 
han de triar pagar  factures i pres-
cindir de comprar aliments.

Davant aquesta situació “tenim 
com a objectiu reforçar l’actual 
Banc d’aliments”, diuen des de 

Creu Roja. “Hi han moltes fami-
lies que es troben en llista d’espe-
ra. Per aixó mateix sol.licitem la 
ajuda no podem deixar-los sense 
l’imprescindible per a viure”, han 
afegit.

COL·LABORACIÓ
Segons fonts de la institució, 

“l’any passat varem col.laborar en 
diferents associacions d’Oliva amb 
la Federació de Falles i la de Mo-
ros i Cristians donant un resultat 
exitòs. Un gran resultat  que va ser 
fonamental per a paliar els mesos 

d’espera del banc d’aliments. El 
seu esforç i dedicació va donar el 
seu fruit”.  

Este any s’ha ampliat el ventall 
d’associacions: col.laboraran l’As-
sociació d’Ames de Casa Tyrius, 
associació dels Jubilats, Federació 
Falles i de Moros i Cristians  per 
donar suport a qui més ens ne-
cessita. A més pot col.laborar tot 
aquell que vulga portant aliments 
no peribles a la seu de Creu Roja 
de dilluns a divendres de 8:00h a 
15:00h.  La campanya durarà  tot 
el mes  de febrer.

Prop d’un 70% dels clients de 
Caixa Ontinyent ja opera prin-
cipalment de manera online, 
utilitzant la banca electrònica 
i l’APP de l’entitat. Aquestes 
xifres s’han accelerat en els úl-
tims dos anys a causa de la crisi 
sanitària i a la recomanació 
d’utilitzar en major mesura els 
canals digitals.

En 2021, el 95% de les ope-
racions més habituals es van 
realitzar a través de canals 
digitals: transferències, tras-
passos, gestió de rebuts, ordres 
periòdiques, etcètera. El que 
ha suposat que més de 900 mi-
lions d’euros s’hagen gestionat 
de forma online. 

PAGAMENT MÒBIL
Un dels serveis que també 

està incrementant de manera notable és l’ús del pagament mòbil. De fet, en 2021 
es va incrementar el nombre de clients que utilitza les seues targetes a través d’un 
telèfon intel·ligent en un 45%, duplicant-se el nombre d’operacions realitzades 
respecte de l’exercici anterior i arribant als 12 milions d’euros en operacions mit-
jançant aquest sistema.

Unes xifres que evidencien una tendència social a l’alça de l’ús dels canals 
digitals, i que permet que l’atenció en oficines es destine principalment a gestió 
comercial i assessorament de clients.

Cal destacar que l’entitat compta des de 2017, amb una oficina digital, amb un 
ampli horari d’atenció a clients (de 8.00 a 21.00 hores), tant a través de canals 
digitals (correu electrònic i App) com de manera telefònica. 

Prop del 70% dels clients de 
Caixa Ontinyent són usuaris 
actius de banca electrònica

Seu central de Caixa Ontinyent.  



REPORTATGEOLIVA, febrer 202212

HA INAUGURAT A LES SALES DEL MUSEU ETNOLÒGIC LA GRAN EXPOSICIÓ DEL 25 ANIVERSARI

Productive Memories, el projecte 
guanyador de l’EUROPAN Oliva 
M emòries que ens compten les 

configuracions anteriors del 
lloc. Zones que adquireixen 

una intensitat particular, com si en elles 
s’haguera emmagatzemat una espècie 
de consciència del territori que, pacient, 
espera la lògica productiva esdevenidora 
que desperte l’economia local. El pro-
jecte entén que la recuperació produc-
tiva d’Oliva passa per reactivar aquesta 
identitat territorial, per consolidar el que 
el diferencia de la resta, per potenciar 
les continuïtats naturals, enteses com 
un model de producció. Estratègies que 
substitueixen l’addicció per la depura-
ció, per despullar del mitjà tot el que no 
li és propi. Una intervenció simultània, 
que abasta 3 escales d’actuació, en dife-
rents fases. 3 petjades reinterpretades en 
un codi contemporani que introdueixen 
3 nous models productius, que en reali-
tat, sempre van estar.

TERRITORI
La ciutat contemporània ha d’incorpo-

rar al seu funcionament nous models de 
mobilitat sense emissions de carboni i 
una adequada gestió del territori natural 
circumdant. Afrontar amb sensibilitat al-
tres formes de relació amb el territori, 
menys extensives. Proposem incorporar 
els problemes hídrics i ecològics al dis-
seny productiu territorial, amb nous co-
rredors verds que donen suport al nou 
pla de mobilitat blana. Memòria reacti-

Estat actual de Els Rajolars d’Oliva.

a una gran avinguda que tanca un nou 
anell de circulació entorn al parc Santa 
Ana. Per un altre, un augment i rees-
tructuració del sòl natural que connecta 
la intervenció amb l’entorn agrícola i 
ecosistèmic, desenterrant el barranc 
del Riuet dels Frares i recuperant la 
seua àrea de rivera. Memòria reactiva-
da. Gestió hídrica Es proposa un model 
de gestió hídrica sobre la base de dues 
línies d’actuació. En primer lloc, millo-
rar el drenatge de l’àmbit d’actuació, 

augmentant la quantitat de superfície 
permeable i implementant una sèrie de 
sistemes de drenatge urbà sostenible. 
D’altra banda, la captació i reciclatge 
de l’aigua per a la seua utilització en la 
irrigació de la vegetació proposada. In-
termediació. Regeneració bioqúimica 
del sòl Com recuperar la riquesa biolò-
gica de milers de m³ de terreny que 
porta anys soterrat sota una enorme 
bassa de formigó? Es desmantellen la 
gran majoria de soleres i sòls durs per 

a oxigenar la capa més superficial del 
terreny. Després es nodreix amb com-
post i es planta una varietat autòctona 
d’arbust micorrizat inoculada amb un 
fong (llentiscle, la ginesta, l’ullastre 
i l’arç) que netegen el sòl i serveixen 
per a biomassa abans de la plantació 
de la vegetació definitiva. Amb aquesta 
operació es millora substancialment a 
permeabilitat del sòl de l’àmbit i la seua 
capacitat per a ser fèrtil. Ús productiu 
implantat. Vegetació urbana productiva.                                                                              
Tradicionalment la vegetació urbana 
s’ha entés com un jardí decoratiu que 
consumeix els recursos de la ciutat. 

Enfront d’aqueix model, proposen un 
espai públic que s’entén com un gran 
territori d’explotació agroforestal, amb 
una vegetació autòctona que només 
consumisca els recursos obtinguts lo-
calment de manera sostenible. Això do-

vada. Ecosistemes locals. El creixement 
urbà dispers ha desconnectat tota la 
infraestructura verda municipal, posant 
en risc el variat ecosistema d’Oliva. Mit-
jançant una intervenció paisatgística de 
corredors verds que entrellacen aquests 
ecosistemes amb la xarxa d’espais natu-
rals urbans. Intermediació. Nova xarxa 
de mobilitat rural. Enfront de la depen-
dència de l’automòbil, fomentar un nou 
teixit de mobilitat territorial, blana i sos-
tenible, d’emissió zero. 

Models més capdavanters de micro-
bús urbà elèctric i rutes ciclistes o per 
als vianants. Obertura de quasi 100 km 
de camins rurals, que es pavimenten 
amb llast ceràmic procedent dels RCD. 
Ús productiu implantat. Turisme no es-
tacionari. Enfront del model turístic ca-
racterístic de Llevant, extensiu i sobretot 
estival, proposem un nou model basat en 
la relació econòmica-ecològica d’Oliva. 
L’interés turístic està en el territori, per 
la qual cosa el seu manteniment és el nou 
motor econòmic. No es tracta d’atraure 
un turisme eventual o de residència, sinó 
de fomentar un consum d’activitats d’oci 
durant tot l’any. Es recolza en la rehabi-
litació integral d’antigues viles, que ma-
clan un recorregut d’oci i gaudi a través 
de la comarca.

ESPAI PÚBLIC
D’una banda, es proposa una nova 

xarxa d’espais públics que dona lloc 

Proposta de transformació que es fa en el projecte guanyador.

Es proposa una nova 
xarxa d’espais públics 
que dona lloc a una 
gran avinguda que 
tanca un nou anell de 
circulació entorn al 
parc Santa Ana
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na lloc un espai públic de qualitat sumit 
en un entorn verd que al seu torn és una 
font d’activitat productiva i econòmica. 
Aprofitar la flora i vegetacions produc-
tives locals, com el taronger o pi, per 
a implantar cicles de matèria i energia 
tancats. Les espècies implantades en 
places i avingudes s’aprofitaran durant 
tota la seua vida; primer generaran 
productes per a construcció o venda, 
després el seu residu servirà com a 
biomassa, tancant així el seu cicle pro-
ductiu.

ILLES
 Les fàbriques són essencialment efí-

meres, perquè reflecteixen les circum-
stàncies exactes d’un model productiu. 
Encara que deixen un pòsit, un paisat-
ge. La característica d’un emplaçament 
industrial és aqueixa tensió permanent 
entre ple i buit, una successió inacaba-
da de contenidors que van albergar ele-
ments propis d’una època. Ara, aquests 
contenidors reactivaran antigues cons-
truccions, amb una nova volumetria 
d’usos mixtos, sensible al clima local, 
que afavorisca la ventilació i la protec-
ció solar. I es construirà amb materials 
de fàcil reciclatge, amb unions de junta 
seca que afavorisquen el seu desmun-
tatge quan aquesta activitat contem-
porània, com les seues predecessores, 
canvie. Memòria reactivada. Paisatge 
ceràmic La intervenció no passa per te-
matizar i congelar aquest paisatge, sinó 
per una desconstrucció d’aquells ele-
ments patrimonials que tenen vertader 
interés. La imatge homogènia caracte-
rística de Els Rajolars està no sols en les 
ximeneres, també en les seues gelosies, 
murs de fàbrica, petos, en la seua ma-
terialitat i en la seua silueta de cobertes 
de dos vessants tan característica, que 
es preserva en la nova ordenació. In-
termediació. 

Nova ordenació. El nou pla general 
incorpora estratègies per a la conser-
vació del patrimoni ceràmic. Densifi-
cación de l’àmbit, amb un augment 
de l’edificabilitat de quasi 4 vegades a 
l’actual, utilitzant només un 20% més 
de sòl urbà. Es proposen una implanta-
ció programàtica progressiva que passa 
per estats intermedis d’usos temporals 
allotjats en el nou espai generat després 
de les demolicions parcials. Aquesta im-
plantació tindrà com a punt d’inflexió 
el desenvolupament d’un centre de for-
mació que servirà com el primer focus 
d’atracció urbà. Ús productiu implantat. 
Illa productiva. Resposta a nous models 
productius, digitals i telemàtics, on el 
treball no requereix una presència física 
del treballador. Enfront de la segregació 
del binomi treballe-habitatge, apostar 
per pomes prou flexibles com per a 
allotjar habitatge i espais productius, 
des de xicotetes fàbriques fins a tallers 
o oficines, donant lloc a noves sinergies 
sorgides de la interferència d’aquests 
dos usos tradicionalment separats.

Proposta del segon premi. 

L’equip guanyador durant l’acte celebrat en el Centre Polivalent.

El projecte del Pla Director de desenvolupament 
urbanístic de l’àrea “Els Rajolars d’Oliva”  serà 
redactat pels guanyadors del concurs EUROPAN 
15 celebrat a Austria fa dos anys, l’UTE Terrario, 
formada pels arquitectes Luis Bernardo Vaamon-
de , Ignacio Burgos González i Ana Méndez Garzo. 
El procediment pel qual quedarà assignat aquest 
contracte serà negociat sense publicitat, per trac-
tar-se d’un contracte d’un concurs de projectes tal 
i com ho recull l’art. 168. d) de la LCSP. El termini 
d’execució per al Pla Director d’aquest projecte 
serà de dotze mesos a partir de la formalització del 
contracte mencionat. El passat dijous 27 de gener 
el Centre Polivalent va acollir la jornada “Rajolars. 
Propostos de futur” coorganitzada pel Ajuntament 
d’Oliva i la vicepresidencia segona i Consellería 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimática de la Ge-
neralitat Valenciana amb el lliurament dels premis. 
El segon premi fou per a “Even a Brick Wants to 
Be Something” d’Adrian Darriba, Estela Darriba, 
Guillermo Pomar i Miguel Fernández, una propos-
ta de renaturalitzar el sector com a pas previ a la 
implantació d’usos productius, així com la reha-
bilitació del patrimoni industrial per a acollir tot el 
programa d’usos proposats, inclosos els habitatges, 
dins de les naus existents.

‘El nostre Oliva’ ha entrevistat a Luis Bernardo, 
Ignacio Burgos i Ana Méndez, equip guanyador de 
l’Europan 15 Oliva`.

– Com decidiu participar en el Europan?
– Fa uns dos anys que estàvem treballant per a 

diverses empreses, però manteníem el contacte i 
ens cridava atenció la convocatòria del Europan 
per la repercussió que té per als joves arquitectes 
d’Europa, per la qual cosa decidim presentar la 
nostra candidatura. A l’hora de triar l’emplaçament 
ens decidim per Oliva perquè era interessantíssi-

ma, planteja uns reptes genials i des del costat de 
l’Ajuntament tenien molt clar el que volien l’actua-
ció a seguir. Vam veure les condicions perfectes per 
a presentar-nos per Oliva.

– I com va començar tot?
– Som companys de carrera. Va ser Ignacio qui 

va contactar amb Luis i amb Ana. Pas a pas vam fer 
el projecte ateses les condicions que demanaven i 
l’entreguem al juliol de 2019.

– Quan us diuen que heu guanyat que és 
el que penseu?

– Jo (Luis) estava treballant en una vista d’obra 
i era el contacte. Em va cridar Carmen Imbernón 
sr. Gral d’Europan Espanya per a comunicar-nos 
que havíem guanyat el primer premi enmig d’un 
bullició tremend i ens va produir una gran alegria.

– Què ha suposat per a vosaltres el pre-
mi?

– La consecució del treball per compte pròpi. 
Hem formalitzat l’estudi Terrario i ens dona les 
bases i una estabilitat a l’estudi per a poder mantin-
dre’ns pel nostre compte.

– I a partir d’ara que es farà?
– Hem de dissenyar els passos a nivell de nor-

mativa i territori. Les inversions no són objecte 
de l’encàrrec actual. Sí la preparació de l’espai 
perquè es puga reactivar la zona. Desenvoluparem 
una sèrie d’accions, fins que es puga actuar. Tam-
bé part del treball futur serà estudiar les possibles 
línies d’ajudes i subvencions públiques perquè es 
puguen realitzar les accions i crear un pla d’inver-
sió privada per a la zona.

El trofeu 
per als 
guanyadors.

L’alcaldessa, Yolanda Balaguer, amb l’equip guanyador.

La implantació 
tindrà com a 
punt d’inflexió el 
desenvolupament 
d’un centre de 
formació que servirà 
com el primer focus 
d’atracció urbà

El Centre Polivalent va acollir la 
jornada ‘Rajolars. Propostes de futur’ 
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MARTA FORRAT ES LA COORDINADORA DELS PROJECTECS

L’IES Gregori Maians mira cap a 
Europa amb els programes Erasmus
Marta Forrat és la coordinadora 

dels projectes europeus Eras-
mus i professora d’anglés. I Na-

talia Berbegall és la vicedirectora de l’IES 
Gregori Maians i orientadora. Les dos 
ens han concedit la següent entrevista:

– Actualment com estan els pro-
jectes europeus en l’IES Gregori 
Maians?

– Dins del projecte Erasmus en el 
qual hi ha diverses branques, fa anys 
que l’apartat d’FP, a través del cicle mi-
tjà d’activitats esportives, està en mar-
xa amb les seues pràctiques laborals a 
Irlanda i Malta, a través d’un consorci 
que es diu EWE i continua en marxa. 
D’altra banda, del de educació escolar, 
és a dir secundària i batxillerat, hem 
acabat ara al desembre el primer Eras-
mus de formació del professorat, que 
tenia l’objectiu de millorar la inclusió 
i l’atenció a la diversitat en el nostre 
centre.

– Què ha suposat tot això per al 
centre educatiu?

– El nostre objectiu era la formació 
del professorat, fer front a la situació 
tan diversa que ens trobem per al nostre 
alumnat i per això hem realitzat dues 
estades d’observació, una a Suècia i una 
altra a Polònia, on anàvem a centres 
educatius, per a veure com s’organit-
zaven i com funcionaven dins de les 
pròpies aules. I d’altra banda hem fet 
tres cursos de formació, en els quals el 
nostre professorat ha anat a formar-se 
com es treballa per projectes, o com 

La coordinadora dels projectes europeus Marta Forrat amb el director del centre Juan Escrivà i la vicedirectora Natalia Berbegall.

augmentar la creativitat o la innova-
ció sobre l’aula. I un altre curs sobre 
les necessitats formatives específiques, 
cursos que hem fet a Italia i Portugal.

– Amb aquest bagatge, com es 
transmet aquesta informació al 
centre?

– El centre, gràcies a aquestes mobili-
tats, ens ha portat a un canvi de mirada 
molt més inclusiva. Entenem la inclusió 
com un procés, una cerca inacabable 
per a trobar millors camins per a res-
pondre a la mobilitat, i totes aquestes 
mobilitats ens han procurat uns ins-
truments i estratègies per a poder tirar 
avant. Una de les coses que hem fet ha 
sigut reflexionar molt  sobre quines són 
les barreres que tenim tant físiques com 
cognitives, i com tot centre inclusiu, el 
primer que vam fer va ser canviar els 
llocs de benvinguda i suport a tota la co-
munitat educativa. Va nàixer el projecte 
denominat “Espais d’aprenentatge”. 
Tenim un hall més participatiu, més 
representatiu dels valors del centre i 
és molt més acollidor, perquè tots ens 
sentim integrats i puguem participar. 
Les competències del professorat s’han 
desenvolupat molt més i han millorat 
i s’ha portat a la pràctica. Hi ha hagut 
diferents cursos i matèries dins del 
centre. S’han dissenyat nous racons, 
murals, s’ha canviat el mobiliari. I tot 
encaminat al fet que les habilitats dels 
alumnes puguen florir, és a dir, empo-
derar-los en experiències d’aprenentat-
ge molt gratificants i motivadores per a 
ells. Sabem que tots els alumnes tenen 

“L’alumnat està 
treballant de 
forma més activa 
i el professorat 
ha adquirit 
coneixements en 
com la tecnologia 
ens pot ajudar a que  
l’estudiant s’acoste 
a l’aprenentatge 

diferents maneres d’aprendre i per tant 
aqueix tipus de metodologies de projec-
tes que estem utilitzant afavoreix totes 
aquestes habilitats.

– Podem dir que ha millorat la 
formació en el centre…

– Exacte, això repercuteix amb 
l’alumnat. Aquests grups estan treba-
llant de forma més activa i més signi-
ficativa. El professorat ha adquirit co-
neixements de nous recursos, com per 
exemple la tecnologia ens pot ajudar al 
fet que  l’alumnat s’acoste a l’aprenen-
tatge i també ens ha inspirat a sol·lici-
tar un projecte d’innovació i investiga-
ció educativa, i aquest projecte seguint 
la línia de buscar ser un centre més 
inclusiu, el que fa és interdisciplinari 
i internivel en el qual unim diverses 
matèries i diferents nivells educatius 
com l’FP bàsica, batxillerat i quart de 
l’ESO, que treballen en el projecte de 

senyalització del centre, seguint la me-
todologia de projectes.

– Això va a millorar els resul-
tats dels alumnes?

– Acabem d’iniciar la implantació 
aquest curs. Si que veiem que a les au-
les es treballa de forma més activa, amb 
més motivació de l’alumnat. Els resul-
tats esperem que també el reflectisquen, 
però caldrà esperar al final de curs per 
a fer balanç. De moment l’avaluació és 
positiva, però tampoc es va construir 
Roma en un sol dia.

I una altra cosa que hem aconseguit és 
una major implicació i interés per part 
del claustre del centre en aquests pro-
grames. Ara per exemple som un grup 
que col·labora en els projectes Erasmus 
més gran que fa dos anys. I això ens va 
portar a sol·licitar l’acreditació, que 
dona l’opció des d’Europa, que sabem 
ja que se’ns ha concedit, que farà pos-
sible que en els pròxims cinc o sis anys 
nosaltres puguem mobilitzar a alumnat 
i un altre professorat per a continuar 
aquestes experiències. La mobilització 
de l’alumnat era una cosa que teníem 
fa temps ganes d’aconseguir perquè ens 
donarà la possibilitat no sols de treba-
llar els objectius de desenvolupament 
sostenible en els quals es basa el nostre 
projecte, sinó també de millorar la seua 
competència lingüística, aprendre sobre 
altres cultures. En definitiva tindre una 
experiència major.

–  En  qu ins  pa ï sos  e s  do -
narà aquesta mobilitat per a 

l’alumnat?
– Estem parlant amb Noruega, amb 

Polònia i pot ser que a Irlanda ho acon-
seguim. Però com acabem de rebre 
l’acreditació, estem encara en període 
de tramitació, encara que ens il·lusiona 
molt. L’alumnat és una cosa fonamental 
i el fem per a millorar les seues com-
petències i ells participaran perquè els 
agrada fer-ho. La idea és obrir ments, 
que puguen veure, comparar, la qual 
cosa ajuda al seu desenvolupament 
crític i quines coses poden aportar a la 
seua vida. En aquesta línia sol·licitem 
també la Carta Tire, la Carta Erasmus 
d’Educació Superior, que també ens 
l’han concedida, i farà possible que per 
la branca d’FP el nostre alumnat de ci-
cles de formació superior, com tenim el 
d’activitats físiques o el de gestió d’allot-
jaments turístics, podrà també fer pràc-
tiques laborals a Europa, amb el que no 
sols s’enriquiran a nivell professional, 
sinó personal.

– Això suposa un salt important 
per al centre i la seua internacio-
nalització…

– Sí. Suposa també canvis en la mane-
ra d’organitzar-nos en el centre. Hem 
començat també el treball per projectes 
en primer d’ESO dins dels àmbits que 
estem practicant. I també implantarem 
una setmana d’un projecte global, para-
litzant el centre per a fomentar aquests 
projectes i metodologia. I preparar-los 
pel treball col·laboratiu i amb producte 
final, i què millor que treballar de ma-
nera cooperativa a l’escola.



EN ELS ESPAIS PÚBLICS

EN LES PRÒXIMES SETMANES S’INSTAL·LARAN EN ELS CONTENIDORS LA NOVA CARTELLERIA I VINILS DECORATIUS

Oliva guanya el repte Mapamundi 
de reciclatge d’Ecovidrio i el COR 

S’instal·len dotze punts d’acces 
gratuït Wifi al terme municipal

L’Ajuntament d’Oliva està instal·lant actual-
ment 12 punts d’accés wifi gratuït en els espais 
públics d’Oliva, perquè tothom tinga accés a 
internet sense cap mena de discriminació, per 
mitjà de les actuacions del Departament de Mo-
dernització Administrativa que dirigeix l’edil 
Josep Escrivà.

Concretament les despeses de material tècnic 
i la instal·lació estan cobertes íntegrament per 
Bono WiFi4EU al qual va accedir el consistori 
olivense. La xifra de 947 municipis de tota Euro-
pa, entre els quals Oliva, han estat beneficiaris 
d’aquesta ajuda de 15.000 � per a dotar de con-
nectivitat els espais públics. 

El departament ha informat que els llocs on 
s’està instal·lant els punts wifi a l’interior són 
l’interior són el Mercat Municipal, la Casa de 
la Festa, el Centre de Participació Ciutadana “El 
Pinet”, el Centre Polivalent d’Activitats Sociocul-
turals de la localitat i el Centre Social del Barri 
de Sant Francesc.

En l’exterior, també s’està situant en espais 
públics com el Parc de l’Estació, el Hort de la 
Bosca, la Plaça de Ganguis, la Plaça de Sant Roc, 
la Plaça d’Europa a la platja, el Passeig de la 
Mitja Galta i el Parc del Conservatori, arribant 
pràcticament a tots els barris de la ciutat i platja.

Josep Escrivà va assenyalar que “La bretxa di-
gital es dona per diverses raons, en aquest cas, 
intentem trencar amb les barreres per manca 
de recursos, que limita l’accés per raons econò-
miques però també per disponibilitat. És a dir, 
la manca de connectivitat pot donar-se per no 

Ana Morell recollint el guardó.

O liva, Potries i Beniflà, a la Safor, 
figuren entre les nou pobla-
cions que el COR i Ecovidrio 

han premiat en la campanya del Rep-
te Mapamundi de reciclatge de vidre. 
L’acte del lliurament dels guardons 
va tindre lloc el dimecres 9 de febrer, 
en les instal·lacions del Consorci de 
Residus de Xàtiva, amb la presència 
del president del COR, Vicent Muñoz 
Jordà. La ciutat d’Oliva va estar repre-
sentada per la seua vicealcaldessa Ana 
Morell.

En aquest lliurament de premis, que 
consisteix en la decoració dels conte-
nidors verds de vidre amb detalls i mo-
tius de cada municipi, van ser presents 
representants dels nou pobles guan-
yadors: Beniflà, Benigànim, Canals, 
Cofrents, La Font de la Figuera, Oliva, 
Potries, Rotglà i Corbera i Xàtiva.

La representant d’Oliva, la vicealcal-
dessa i regidora delegada d’Educació, 
Ana Morell, ha volgut posar en valor 
aquest premi perquè “és un reco-
neixement a la ciutadania d’Oliva i dels 
8 pobles que hui han sigut premiats. I 
especialment al sector educatiu que, 
com sempre, demostra una gran im-
plicació en totes aquelles propostes de 

X

El regidor Josep Escriva comprobant el punt 
wifi de la Casa de la Festa.

respecte al medi ambient. I també al 
sector de l’hostaleria, que ha fet un 
pas avant en la conscienciació del re-
ciclatge.” Va dir la mateixa Ana Morell 

en el lliurament del premi.
I és que com va dir la vicealcaldessa 

d’Oliva, les dades corroboren aquesta 
declaració, ja que, actualment i se-

gons l’estudi del COR, s’ha aconseguit 
augmentar un 6% la taxa de reciclat-
ge del vidre en aquests municipis, i 
s’arriba fins a un 79% de reciclatge 

del vidre utilitzat en les nostres llars i 
locals de restauració i hostaleria.

Segons l’edil de Medi Ambient de 
l’Ajuntament d’Oliva, Maria Josep Llo-
rens, “en les pròximes setmanes s’ins-
tal·laran en els contenidors, la nova 
cartelleria i vinils decoratius per a 
l’orgull del nostre poble, com un dels 
més compromesos amb el reciclatge. 
I això ens ha de motivar com a ciutat, 
per a continuar treballant pel reciclat-
ge i col·laborar amb el medi ambient” 
ha indicat Llorens.

Projecte Oliva critica la 
reforma del Passeig
Projecte Oliva ha criticat la reforma del Passeig. Consideren que era una reparació 
necessària, “però no a qualsevol preu i de qualsevol forma” ja que 46.609 euros per a 
substituir menys de 500 taulells, són molts diners. Fa unes setmanes es va anunciar que 
s’anaven a reparar els taulells del passeig. Fetes aquestes obres, es va poder observar que 
tots els taulells que s’havien col·locat eren de color gris, sense respectar el dibuix i el joc 
de taulells original amb els colors rojos, negres i grisos, a pesar que el contracte deia que 
anaven a col·locar-se els tres colors”, han dit des de la formació. 
Això va portar a PRO a voler esbrinar perquè s’havia fet aquesta “xapussa”en el passeig 
principal de la ciutat. “Amb tot, hem sabut que, segons el contracte, l’obra ha costat 
46.608,84�euros i les obres, que havien de fer-se en 3 mesos, finalment es van fer en 15 
dies”. En total es van substituir 487 taulells segons informe del tècnic municipal. “Vist el 
nombre de taulells, els dies de treball i el pressupost ens han semblat molts, molts diners. 
Ix a 95�el taulell”.
PRO ha consultat la base de dades de l’IVE, que serveix com a referent per a la contractació 
pública, i “hem pogut comprovar que l’Ajuntament d’Oliva ha pagat per 4 vegades el preu 
del taulell, i ni tan sols s’han respectat els colors originals, trencant tota l’estètica del 
passeig.  La regidora-promotora, Ana Morell, i l’alcaldessa, Yolanda Balaguer, han de donar 
més explicacions sobre el cost. Tampoc entenem que el Govern haja contractat un tècnic 
extern a l’Ajuntament per a redactar la memòria valorada de l’obra, una memòria de fulla i 
mitja. Tampoc sabem què ens ha costat el contracte d’aquesta memòria externa” assenyalen.

El Passeig amb els taulells que critica PRO.

S’ha aconseguit 
augmentar un 6% la 
taxa de reciclatge del 
vidre en els municipis 
guardonats i s’arriba 
fins a un 79% del vidre 
utilitzat en les nostres 
llars i locals 
de restauració

tindre accés a la línia independentment del ni-
vell socioeconòmic. En fi, en breu tindrem Wifis 
Públics i gratuïts en totes les principals places i 
edificis municipals d’Oliva. Tot subvencionat amb 
fons europeus i complementant amb inversió 
municipal i una gran labor dels nostres tècnics i 
empreses concessionàries”.

MUNICIPAL OLIVA, febrer 2022 15



EDUCACIÓOLIVA, febrer 202216

EL PROJECTE VOL APROPAR LA FIGURA DE F. BRINES A LES AULES 

ÉS UNA DE LES DATES AMB MÉS REPERCUSSIÓ I TRADICIÓ EN ELS CENTRES EDUCATIUS

Els escolars d’Oliva celebraren 
el Dia de la No Violència i la Pau

L’Elca obri les portes de la casa 
de la poesia als futurs lectors

La Fundació Francisco Brines, amb 
el suport de la Generalitat Valenciana i 
l’Ajuntament d’Oliva, ha presentat ‘La poe-
sia a l’escola’, un projecte que vol apropar 
la figura del poeta a les aules i donar a co-
néixer als joves el seu espai vital.

Serà a través del còmic “Descobrint 
Brines”, una creació de l’artista d’Oliva 
Bernat Moreno que repassa en vinyetes la 
vida i l’obra de l’autor, des del seu naixe-
ment fins a la consecució del Premio Cer-
vantes, i una sèrie d’activitats i propostes 
didàctiques per a treballar a l’aula, que ha 
preparat l’escriptor i divulgador Josep An-
toni Fluixà. Com a cloenda de l’activitat, els 
jardins de L’Elca, casa del poeta, acolliran 
rutes literàries destinades als cursos de 6é 
de Primària de les escoles d’Oliva.

Àngels Gregori, directora de la Funda-
ció, ha destacat que «una de les voluntats 
de Brines era que tothom fes seu el pai-
satge que tants versos li havien inspirat». 
Amb aquesta iniciativa, «convidem els xi-
quets i les xiquetes, i els seus i les seues 
mestres, a passejar per un dels territoris 
escrits més alts de la poesia del segle XX».

‘La poesia a l’escola’ ha estat possible 
gràcies a la implicació de la Direcció Ge-
neral de Cultura i Patrimoni de la Genera-

Dia de la Pau en el Col·legi Lluís Vives. 

E l Dia Escolar de la No-Violència 
i de la Pau, és una de les dates 
amb més repercussió i tradició 

en els centres educatius de la ciutat 
d’Oliva. Aquesta data propugna una 
educació permanent en i per a la con-
còrdia, la tolerància, la solidaritat, el 
respecte als drets humans, la no-violèn-
cia i la pau.

El passat 27 de gener, el Col·legi El 
Rebollet va iniciar aquesta programació 
d’actes que ha recorregut o recorrerà 
tots els centres escolars d’Oliva. Amb 
una posada en escena en la mateixa 
porta del col·legi que dona a la Plaça 
Joan Baptista Escrivà, van fer una co-
reografia al ritme de la cançó de Jara-
be de Palo, “Eso que tu me das”, per 
cursos .L’acte a més va comptar amb la 
presència de la vicealcaldessa d’Oliva i 
regidora d’Educació, Ana Morell, que 
va oferir un breu discurs en què agraïa 
“enormement els missatges tan positius 
que tots vosaltres heu llançat avui a la 
ciutat i al món: pau, ara i sempre. Amb 
empatia, esforç, solidaritat i alegria. 
Això és per a mi la pau.” Afegia Morell.

JORNADA REIVINDICATIVA
La jornada del divendres 28 va tindre 

diversos punts de celebració escolar a 
Oliva: els CEIP Hort de Palau, La Carras-
ca, Lluís Vives, Santa Anna i el centre 
educatiu Sant Josep de la Muntanya van 

reivindicar la commemoració del dia 
de la No-Violència i de la Pau amb di-
ferents activitats. Així el CEIP Hort de 
Palau va celebrar aquesta jornada, amb 
la coordinació de la directora, Isabel 
Ascó i l’ajuda de les mares i pares de 
l’AMPA, amb balls i coreografies en 
tots els cursos. A més, en aquest centre 
també es va realitzar un esmorzar soli-

dari, amb pa, oli i sal .
El CEIP La Carrasca, per la seua ban-

da va omplir de cors verds tot l’arbrat 
del centre, amb missatges escrits per 
l’alumnat de cada etapa educativa. A 
més han fet figures recreant el símbol 
de la pau amb tota classe d’elements, 
com ara troncs, fulls i fins i tot amb els 
seus propis cossos formant un enorme 

cor al pati del centre escolar.
En la mateixa línia, van organitzar les 

activitats l’equip docent del CEIP Lluís 
Vives, engalanant les parets dels co-
rredors amb murals en què es poden 
llegir frases com “M’agrada que em 
respectes” o “Sigues bona persona”. 
També van fer una “globotà” amb la 
qual van omplir de color, per un mo-

ment, tots els racons comuns, patis i 
llocs d’esplai de l’escola amb música, 
rialles, jocs i un missatge clar d’alegria, 
optimisme i empatia. També han pre-
parat un vídeo per a mostrar la seua 
tasca i com veuen des del centre.

El Col·legi Públic de Santa Anna tam-
bé va fer d’aquesta data especial, un re-
ferent en el seu calendari. Amb setma-
nes prèvies de treball han fet una sèrie 
de murals dibuixant mapes d’Europa 
i amb fragments de cançons relacio-
nades amb l’esperança, la valentia i la 
unió, enfront de l’adversitat. A més a 
més, van fer un collage amb la paraula 
PAU, en diverses llengües, i cartells per 
a cada paraula en el mural de l’entra-
da. I a continuació va tindre lloc el ball 
al ritme de les músiques més diverti-
des.

Per la seua banda, el centre educa-
tiu Sant Josep de la Muntanya, amb 
el seu equip directiu i docent al cap-
davant, van voler rebre l’arribada del 
30 de gener, en els dies previs, amb 
una pancarta a la porta d’entrada del 
col·legi per donar la benvinguda amb 
un missatge clar: la Pau és el camí. I 
fent un vídeo.  Finalment el dilluns 31 
de gener, els centres educatius d’Al-
fadalí i de la Verge dels Desemparats 
també van celebrar aquesta data tan 
important en el calendari escolar al 
municipi d’Oliva.

litat Valenciana, i amb la complicitat de 
les regidories d’Educació i de Cultura de 
l’Ajuntament d’Oliva.

La regidora d’Educació i vicealcal-
dessa, Ana Morell, ha destacat que “és 
molt important continuar treballant des 
de l’àmbit educatiu el llegat del nostre 
Fill Predilecte i Premio Cervantes 2020, 
Francisco Brines, perquè continue sent 
font d’inspiració per als nostres fills i 
filles, per a l’alumnat dels nostres cen-
tres educatius. La cultura comença al 
col·legi”.

Per la seua banda, el regidor de Cul-

tura, ha assegurat que aquesta iniciativa 
“és una proposta per acostar de manera 
gràfica, divertida, i lleugera la persona i 
l’obra de Francisco Brines al futur de 
la nostra societat. Una manera senzilla 
d’animar als nostres joves que s’acosten 
a la figura del nostre Cervantes i al món 
de la literatura”.

Tant el còmic com la guia didàctica, am-
pliada respecte de l’edició impresa amb 
més activitats i recursos, es poden consul-
tar i descarregar al web de la Fundació: 
https://www.fundacionfranciscobrines.
org/la-poesia-a-lescola/

El CEIP Santa Anna estrena 
una estació meterorològica
El CEIP Santa Anna d’Oliva estrena una estació meteorològica 
homologada d’última generació i que forma part d’AVAMET(Associació 
valenciana de meteorologia). Es tracta d’una estació de la qual en 
pot fer ús tothom i que s’alberga a la pàgina web del centre www.
santaanna.es. Des del centre informen que ha estat un projecte que 
ha costat de traure endavant donades les exhaustives condicions que 
exigeix l’Associació Valenciana de Meteorologia, que ha supervisat 
la seua instal·lació. Empar Sastre, directora del CEIP Santa Anna, 
afirma que és una eina per a tota la ciutadania que podrà consultar de 
manera veraç l’oratge de la ciutat comtal però que és, sobretot, un pas 
més en la voluntat de fer de l’aprenentatge de l’alumnat santanner una 
mica més pràctic. 
Al voltant de l’estació hi ha tot un projecte d’innovació metodològica 
que gira al voltant de les ciències. La lectura de gràfics, climogrames, 
seran contrastats amb altres climes d’altres indrets del planeta però 
també amb el propi amb ànim d’inculcar la importància de les nostres 
accions i com aquestes influeixen el canvi climàtic.

La nova estació meterològica del CEIP Santa Anna. 

Presentació del projecte ‘La poesia a l’escola’. 
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Un antic 
santuari iber 
a la Calçada
E n la segona edició de la Inicia-

ción a la historia de Oliva, llibre 
de capçalera de tots els qui es-

timem la història de la nostra ciutat, 
s’hi va incloure una addenda signada 
per l’antic arqueòleg municipal Salva-
dor Climent Mañó. Ací, el funcionari 
contava que durant la construcció de 
l’autopista al seu pas pel nostre terme 
—en parlem de principis de la dècada 
dels anys huitanta— va poder observar 
restes arqueològiques a la partida de la 
Calçada. En un moment donat, l’atzar 
feu que es topara amb un descobriment 
força interessat. Vegem-ho amb parau-
les del mateix Salvador Climent:
Precisamente en el cerro que 
quedará aislado al rodearle la 
variante de salida de la Autopista, 
encontré en sus laderas buena 
cantidad de cerámica romana e 
ibérica. En la cima se halla lo que 
podría haber sido un santuario 
ibérico. Una construcción circular 
de unos diez metros de diámetro y 
la cantidad de piedras esparcidas 
a su alrededor, hablan de su 
cultura. Aunque en fecha reciente, 
entre 1950-60, este círculo ha sido 
consolidado y aprovechado como 
lugar de esparcimiento de los 
propietarios del lugar, todavía puede 
verse, sobre tres hiladas, la típica 
construcción ibérica.
La cultura ibera és el vestigi dels pobles 
indígenes que van habitar l’orient de 
la península Ibèrica entre els segles VI 
i I aC, abans de la romanització. Cal 
dir que la partida de la Calçada limita 

per l’oest amb el terme de la Font d’en 
Carròs, i la carena de les muntanyetes 
de la Foia actua de línia divisòria entre 
els dos termes municipals. Si fem 
memòria, recordarem el monticle de 
què parla Climent. Es tracta d’un molló 
d’uns 47 metres d’alçària que, com bé 
diu, ha quedat aïllat per la carretera 
en forma d’anell que l’envolta, i que 
serveix d’eixida cap a Oliva als vehicles 
que circulen per l’autovia.
Gràcies a la publicació d’antigues 
imatges aèries dels vols fotogramètrics, 
podem contemplar la construcció 
circular que descriu Climent. De 
la fototeca de l’Institut Cartogràfic 
Valencià hem obtingut tres imatges 
que seguidament us mostrem. En les 
dues primeres, datades en 1945 i 
1956, s’observa amb claredat la dita 

construcció i, fins i tot, el caminal 
que serpenteja cap al cim. La tercera 
imatge és una ortofoto recent de 2020. 
En aquesta podem apreciar com s’ha 
aforestat el tossalet amb un dens 
arbratge que ens impedeix contemplar 
des del cel la vella estructura bastida 
sobre restes iberes. Segur que la 
pròxima vegada que circuleu prop del 
monticle no us passarà desapercebut, i 
tot pel descobriment casual que un dia 
feu un eficient funcionari dit Salvador 
Climent Mañó.   

Fonts:
DA, Iniciación a la historia de Oliva, 

3a ed., Ajuntament d’Oliva, 1988.
Institut Cartogràfic Valencià (ICV), 

Fototeca.      

XAVIER CANYAMÀS

Les muntanyetes de la Foia. (Institut Cartogràfic Valencià, 2008)

Any 1945. Any 2020.
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L’entitat organitzadora, la Spain 
Wingfoil League, ha confirmat 
al Departament de Turisme de 

l’Ajuntament d’Oliva i al Departament 
d’Esports que la ciutat d’Oliva acollirà 
els dies 23 al 26 de juny la primera pro-
va del circuit nacional de Wingfoil en la 
seua segona edició.

Oliva tornarà a tindre als millors 
esportistes de wingfoil tant a nivell na-
cional com internacional, ja que abans 
també s’havia confirmat que durant el 
mateix cap de setmana, els dies 25 i 
26 les platges de Pau Pi i Aigua Blanca 
d’Oliva acolliran la Youth World Cup de 
la G.W.A., la copa del món dels joves es-
portistes d’aquesta nova modalitat de ve-
la que està substituint al kite surf durant 
els darrers anys.

Els millors esportistes d’Espanya es 
donaran cita en la nostra localitat per a 
gaudir d’un espectacle únic amb el Mar 
Mediterrani com a fons i un espectacu-
lar muntatge a les nostres platges per als 

El departament d’esports de l’Ajuntament 
d’Oliva que dirigeix Yolanda Navarro 
ha dut a terme en els darrers dies 
diverses obres encarades a la millora 
de l’accessibilitat a les instal·lacions 
municipals. En primer lloc, s’ha millorat 
l’accés principal al pavelló cobert amb 
un rebaix de la vorera en el que han 
participat els membres de la brigada 
d’obres i serveis de l’Ajuntament d’Oliva, 
amb el qual les persones en dificultats 
de mobilitat ho tenen molt millor per 
entrar des del Passeig de Gabriel Miró. 
D’altra banda, la regidoria ha adquirit 
dues cadires adaptades per a persones 
amb dificultats per accedir al vas de 
l’aigua tant de la piscina interior coberta, 
que ja ha estat instal·lada substituint 
a l’anterior, i també per a la piscina 
exterior que no en tenia i enguany ja es 
disposarà durant la temporada de bany.

Millora de 
l’accessibilitat 
al Poliesportiu

ELS DIES 23 AL 26 DE JUNY

La primera prova del II Circuit 
Nacional de Wingfoil serà a Oliva

Imatge d’una competició de Wingfoil a Oliva. 

El Club Patinem Oliva torna a triomfar a Faura
L’Equip de Competició de Pati-

natge del Club Patinem Oliva van 
estar present el passat diumenge, 
6 de febrer en el Trofeu Provin-
cial de Faura on varen participar 
al voltant d’un centenar de pati-
nadores.

Va ser una competició amb molt 
de nivell on les nostres patina-
dores varen demostrar una vega-
da més que amb esforç i treball 
s’aconsegueix molts bons resul-
tats. Concretament, tres d’elles 
van obtenir el subcampionat pro-
vincial, la medalla d’argent i una 
altra la de bronze, tercera classi-
ficada.

Els resultats foren en el nivell 4 
competiren Yael Díaz i Sara Wi-
lliamson amb molt bon treball. En 
el nivel 3, la jove Laura Ponzoda: 
2 classificada. Pel que fa al nivell 
2, Miriam Romaguera fou tam-
bé la segona classificada. A més 
competiren Isabel Mengual, Zaira 

Components del Patinem Oliva, a Faura. 

participants de l’event. Es tracta de tot un 
repte a nivell organitzatiu i esportiu per-
què tindran lloc les dues competicions 
a nivell paral·lel i seran molts els riders 
que vindran a Oliva durant aquest cap de 
setmana.  El Wing Foil és l’esport nàutic 
de moda. És una mescla molt excitant del 
kitesurf, el windsurf i el surf. Es poden 
aconseguir velocitats de fins a 50 km/h 
i realitzar nombroses piruetes amb una 
vela inflable (anomenada Wing) que 
propulsa, utilitzant la força del vent; i 
una taula que porta acoblat un Foil (aleta 
específica que permet navegar per da-
munt de l’aigua). Per tant, l’esportista ha 
de manejar la taula i la vela, que no van 
unides. La seua facilitat d’ús, accessibi-
litat i ràpida corba d’aprenentatge han 
convertit al Wing Foil en un dels esports 
nàutics amb un dels majors creixements 
de la història. És en aquest context en el 
qual va nàixer l’any passat el l’I Circuit 
Nacional de Wing Foil, que s’estrenava 
en Tarifa els dies 20 i 21 de juny, dins del 

G.K.A. Freestyle, Copa del Món Kiteboar-
ding que cedía les seues infraestructures 
durant aqueixos dies per al tret d’eixida 
d’aquest esperat tour.
Cal recordar que la prova prevista 
a Oliva de l’1 al 4 de juliol de l’any 
passat va haver de ser suspesa per 
la pandèmia de la Covid-19. El 
departament de turisme d’Oliva va 
traure un comunicat assenyalant 
que “us esperem el any vinent per a 
gaudir dels millors kiters del món. Ja 
sabeu que Oliva és la vostra casa”. La 
pàgina oficial de la S.K.L. va informar 
que “ho hem intentat absolutament 
tot, però les condicions sanitàries 
que estem vivint impossibiliten dur a 
terme l’esdeveniment amb totes les 
garanties necessàries”. I esperaven que 
enguany “puguem tornar a viure de 
nou un dels millors esdeveniments del 
nostre circuit” donant les gràcies als 
seguidors, riders i patrocinadors pel 
seu suport.

Escriva, María Lirón i Noemí Peris 
amb bon resultat.

En el nivell 1 Mar Llorca fou la 
3 classificada. També volem re-
marcar el treball de la resta de 
companyes Alba Mengual, Ainara 
Gilabert, Clara Mayans, Noa Cala-

traba, Neus Rubio, Nerea Mengual, 
Mara Petronasu i Alma Chamorro 
que obtingueren bona puntuació.

Finalment, en el nivell Mini Co-
ra Barrientos fou la 2 classifica-
da. Per la seua banda Noa Rubio, 
Laia Torres, Enma Escriva, Yoel 

Benavent i Claudia Sendra varen 
estar increïbles.  Gran treball de 
tot l’equip i orgulloses estan les 
tècniques i tota l’entitat esportiva 
de les nostres patinadores i com 
sempre, una gran organització per 
part del Club Patinem Oliva.

SPAIN WINGFOIL LEAGUE
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ARRIBARÀ A LA CIUTAT EL DISSABTE DIA 12 DE MARÇ

Oliva acollirà l’etapa final del 
Ral·li de Falles de vehicles antics

Sant Francesc i Institut, campions 
del torneig de Raspall Faller 2022

Sant Francesc i Institut triomfen en 
les grans finals de la competició de 
pilota valenciana en la modalitat de 
raspall faller disputades diumenge 
6 de febrer en el Trinquet Municipal 
d’Oliva i organitzades per la Federa-
ció de Falles d’Oliva en col·laboració 
amb el departament municipal d’es-
ports i festes que dirigeix Yolanda 
Navarro i el Club de Pilota Oliva. Les 
activitats van comptar amb la presèn-
cia de l’alcaldessa Yolanda Balaguer, 
la regidor d’esports Yolanda Navarro, 
la Fallera Major d’Oliva Elia Sanchis i 
el President de la Federació de Falles 

De l’11 al 13 de març de 2022, 
el Club d’Automòbils Antics de 
València (CAAV) organitzarà la 

51 Edició del Ral·li de Falles, també 
conegut per Ronda Fallera de Cotxes 
de l’Antigor-Trofeu d’SM El Rei - Me-
morial Emilio Polo.

És una activitat que anualment s’in-
corpora dins del calendari faller, amb 
exposició i eixida dels vehicles des de 
València (el dia 11) per a posteriorment 
desplaçar-se en caravana cap a diverses 
ciutats d’interior i costa del sud de la 
província on es disputa la competició. 

L’organització ha treballat perquè el 
Ral·li torne a protagonitzar un esdeveni-
ment realment especial dins del panora-

ma nacional i a més d’estendre la invi-
tació als principals Clubs d’Espanya de 
Cotxes Antics perquè competisquen pel 
Trofeu d’SM El Rei, han decidit dedicar 
aquesta edició a la memòria de Emilio 
Polo, gran erudit dels Hispano-Suiza 

i entranyable amic del propi Club pel 
que esperen una rellevant participació 
d’imponents vehicles de la marca His-
pano-Suiza. 

Es calcula que participaran al voltant 
de 50 cotxes fabricats amb anterioritat a 

1945 provinents de tots els racons d’Es-
panya. L’acte a Oliva està coordinat pel 
Departament Municipal de Turisme que 
dirigeix Kino Calafat i també col·labo-
ren la Diputació de València i La Marina 
de València, a més dels Ajuntaments de 

L’equip infantil masculí del 
Club Handbol Oliva s’ha 
proclamat campió Provincial
El diumenge 13 de febrer el Florida Pavelló d’Esports de Catarroja va 
acollir la gran final infantil masculina de nivell 2 dels Jocs Esportius. Va 
enfrontar a l’equip local el Handbol Florida i el Club Handbol Oliva.
De principi a fi va ser un partit molt disputat i igualat, on cap dels dos 
equips donava amb la tecla per proclamar-se campió.
Al final, empat a trenta-tres gols. Va ser en la tanda de penals on finalment 
els nostres infantils van aconseguir guanyar el partit en encertar quatre 
gols, enfront de un dels locals. Donar l’enhorabona al nostre rival i amics 
en la gran final que van jugar el Handbol Florida.

Imatge del C.H. Oliva corresponent a l’equip campió.

Aquesta edició està dedicada a la memòria d’Emilio Polo, gran erudit dels Hispano-Suiza. 

Les guanyadores de la final Femenina.

València, Gandia i Oliva.
L’eixida del Ral·li està prevista 

desde València el divendres, 11,  i 
Oliva protagonitzarà  l’etapa final 
del Trofeu el dissabte dia 12 i que 
es tancarà aquesta edició del Ral·li 
el diumenge, 13 de març de 2022, 
a Gandia. 

El Club d’Automòbils Antics de 
València té un marcat caràcter de 
defensa i promoció del nostre pa-
trimoni cultural i natural i sempre es 
treballa perquè València i les ciutats 
per on transcorre el Ral·li siguen 
també protagonistes d’un Programa 
pensat perquè els valencians i els 
qui ens visiten puguen acostar-se, 
participar i conéixer aquestes au-
tèntiques joies de l’automoció.

A més es preveu l’arribada a Oliva 
a les 13.30 hores, concretament al 
Passeig Joan Carles I, on els vehi-
cles es quedaran exposats al públic 
que els vulga visitar. A més a més 
el mateix regidor de turisme Kino 
Calafat ha confirmat a El Nostre Oli-
va “que es farà un dinar allí mateix 
amb la presència de l’Ajuntament, 
Fallera Major d’Oliva Elia Sanchis i 
Cort d’honor, entre altres. L’eixida 
de la comitiva des d’Oliva, una ve-
gada concloga la jornada, està pre-
vista a les 17.30 hores, segons els 
organitzadors de l’esdeveniment.

d’Oliva Santiago García.
Va arrancar la jornada fallera amb 

la gran final de la categoria infantil 
en la qual l’equip de la comissió de 
la Falla Institut format per Alberto, 
Laia, Oriol, Aina i Lluis, va derrotar 
a l’equip de l’A. C. Falla Barri Sant 
Francesc integrat per Asier, Marc i 
Sergio.

A continuació es va disputar la gran 
final de categoria masculina, de segona 
en aquesta ocasió, en la qual l’equip de 
l’A. C. Falla Barri Sant Francesc, format 
per Salva, Joan i Paco va derrotar a 
l’equip de la Falla Institut integrat per 

Ernesto,  Josep i Mascarell
LA GRAN FINAL FEMENINA

A la vesprada va arribar la gran final 
femenina, en la qual l’equip de l’A. C. 
Falla Barri Sant Francesc format per 
Marina, Blanca i Ainhoa van derro-
tar a l’equip de la Falla Casa d’Alonso 
format per Maria Rosa, Ana, Silvana 
i Mireia.

Després va tindre lloc una partida 
d’exhibició de pilotaris de primera, 
entre ells Sergio, Salelles, Murillo, 
Soqueta o Jeroni, que van fer delectar 
d’un gran ambient de pilota valencia-
na als assistents a l’esdeveniment. 
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